
 

ZAŁĄCZNIK NR 2                                                  ZDANIE ZŁOŻONE 
  

 

1. Fragm. tabeli przedstawiającej  podział zdań według różnych kryteriów: 
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ze względu na 
ilość orzeczeń  

zdania 

pojedyncze, 

 

zdania zawierające tylko 

jedno orzeczenie 
Ojciec ciężko pracuje. 

 zdanie  

złożone . 
zdania składające się z 

dwóch lub więcej zdań 

pojedynczych albo ich 

równoważników   

Pogoda była piękna, 
słońce świeciło jasno. 

zdanie 

wielokrotnie 

złożone 

zdania składające się z 

więcej niż  dwóch  zdań 

pojedynczych albo ich 

równoważników   

Kiedy padało, 
zauważył, że ludzie są  

milsi i chętnie 
pomagają innym. 

     
 

ZAPAMIĘTAJ ! 

1.. Zdanie pojedyncze to zdanie, które zawiera jedno orzeczenie, np. Prometeusz 

stworzył człowieka. 

 

2.. Zdanie złożone zawiera więcej niż jedno orzeczenie, np. Odyseusz myślał, że za kilka 

tygodni  wróci do domu. 

 

 

3.. Zdanie wielokrotnie złożone zawiera więcej niż dwa orzeczenia, np. Marcin kupił bilet 
i pojechał do kina,  w którym czekał na niego Damian. 

 

W zdaniu złożonym można wydzielić zdania składowe, czyli zdania pojedyncze, z których 

zostało utworzone zdanie złożone, np. (1)Odyseusz myślał , (2)że za kilka tygodni  wróci do 

domu. 

W zdaniu złożonym jest tyle zdań składowych, ile orzeczeń. 

 

 

 



 

Przypominam! 

Orzeczenie to część zdania, która wyrażona jest czasownikiem w formie osobowej ( tzn. 

znamy osobę, która wykonuje czynność). Orzeczenie określa czynność lub stan podmiotu. 

Pytamy o nie tak jak o czasownik , czyli : 

 co robi?  

 co się z nim dzieje? 

Rodzaje orzeczeń 
 
 

Rodzaj 
orzeczenia 

Znaczenie Pytamy: 
 

Przykład Dodatkowo 

 
 
Orzeczenie 
czasownikowe 

wyrażone osobową 
formą czasownika 

co robi?, co 
się z nim 
dzieje? 
 

Mama gotuje. 
 
Maciek 
gorączkuje. 
 

W zdaniach 

bezpodmiotowych 

orzeczenie 

wyrażone jest 

czasownikiem w 

formie 

nieosobowej, np. 

Pomalowano 
ściany. 
Dostarczono towar. 
 

 
 
Orzeczenie 
imienne – 

Składa się z dwóch 
części: łącznika + 
orzecznika . 
Łącznikiem jest  – 
być, stać się, zostać, 
robić się, a 
orzecznikiem  może 
być: rzeczownik, 
przymiotnik, 
przysłówek, 
liczebnik, zaimek. 
łącznik + orzecznik 

= orzeczenie 

imienne 

 Janek został 
bohaterem. 
 
Marek był trzeci 
na mecie. 
 
Alicja jest 
przesympatyczna. 

 

     

 

 

 


